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SZÖVEG: EDELMAYER ANDREA

Szerkesztői 
levél

 rózsák évada

Június. Több oka van, hogy sze-
retem ezt a hónapot. Talán azért, 

mert a nyár kezdete, talán azért, mert 
megmaradt gyermekkoromból az öröm, 
amit a suli vége jelentett számomra. A 
szabadság öröme, a hosszú, boldog, lus-
ta napok öröme. Ma csak úgy repülnek a 
napok, hónapok, évszakok.
A június további ajándéka az első pom-
pázatos rózsák nyílása. Ezeket a virá-
gokat most falunk utcáin, kertjeiben 
mindannyian csodálhatjuk, érezhetjük 
illatukat. Először jöttek a bazsarózsák és 
a pünkösdiek. Szomszédom, Szabóné Ani 
háza előtt mindig megállok két rózsaszín 
bokrában gyönyörködni. Rózsafák sora-
koznak a Közösségi Ház udvarán, regge-
lente végignézem harmatos szirmaikat. 
Szép nagy bokrok díszelegnek felújított 
Faluházunk oldalában, kiragyogva a 
friss fehér falak mellől. Rózsák nyílnak 
az iskolával és óvodával szemben, hogy 
búcsút intsenek a ballagó nyolcadiko-
soknak és a nagycsoportosoknak. És ez 
csak a falu központja. Ha elsétálunk a ki-
sebb utcákba, mindenütt találkozhatunk 
bővirágú futókkal, büszke szálasokkal 
és takargató bokrosokkal. Szeretjük a  
rózsákat, mert a kevés gondozást is meg-
hálálják késő őszig nyíló színpompájuk-
kal.
Örüljünk a júniusnak, a rózsák évadá-
nak! Élvezzük a nyarat minden színével 
és ízével. Várjuk közösségünk ünnepeit, 
a Múzeumok éjszakáját, a Falunapot. Ön-
tözgessük rózsáinkat, ápoljuk barátsága-
inkat. 

A
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Ö N K O R M Á N Y Z A T I  H Í R E K
Dunakiliti Krónika előző lapszáma óta eltelt időszakról 

számolok be Önöknek.

Befejeződött a Faluház felújítása
Nagy örömünkre befejeződött a Polgármesteri Hivatal-
nak is otthont adó Faluház épületének felújítása. Előbb 
a TOP Plusz pályázaton 47.659.405 Ft-ot kaptunk a Falu-
ház épületének energetikai felújítására (fűtéskorszerű-
sítés, nyílászárócsere, és homlokzati szigetelés), aztán 
a Magyar Falu Program keretében pedig több mint 27 
millió Ft-ot nyertünk a vizesblokkok felújítására, a tera-
szok, bejáratok csinosítására, a beltéri ajtók cseréjére. Ez 
utóbbi keretből megújult a színházterem padlózata is. A 
kivitelezés tavaly nyáron indult, és 2023 áprilisában ért 
véget. A hivatalos átadó ünnepségre 2023. június 24-én 
reggel 9 órakor kerül sor, ahol óvodásaink és a kórusta-
gok műsora, majd a köszöntők után mindenki megnéz-
heti milyen szépen megújult a ház. Szeretettel várjuk hát 
Önöket erre az ünnepségre, melynek keretében Falureg-
geli is készül egy óriás serpenyőben.
Visszaállt időközben az ügyfélszolgálat rendje is, a ko-
rábban megszokotthoz. Péntek kivételével minden nap 
várjuk a lakosságot, hogy segítségünkkel megoldást ta-
láljunk ügyes-bajos dolgaikra.
Büszkék vagyunk a házra, mely valóban a településképet 
meghatározó épület községünkben. Az épület új színére 
(fehér) sokan rácsodálkoznak, de talán így még inkább 
érvényesülhetnek annak különleges építészeti megoldá-
sai, melyek Szalai Géza tervező munkáját dicsérik. Meg 
aztán így Dunakilitinek is lett egy „Fehér Háza”.

Beszámoltak a testületnek a rendőrök a közrend és a 
közbiztonság helyzetéről
A 2023. május 30-i ülésen hallgatta meg és fogadta el a 

SZÖVEG: KOVÁCS ANDOR TAMÁSNÉ
DUNAKILITI POLGÁRMESTERE

testület a Hegyeshalmi Rendőrőrs vezetőjének, Kovács 
Lászlóné Zsuzsának a beszámolóját. A körzeti megbízott 
továbbra is Csorba Dezső. Alezredes asszony elmondta, 
hogy Dunakiliti közrendje biztonságos, a lakosság köz-
biztonságérzete jó. A bűncselekmények alakulása az elő-
ző évekhez képest a legtöbb területen csökkenést mu-
tat. Pl. a vagyon elleni bűncselekmény száma 13-ról 3-ra 
csökkent. Ittas vezető ügyében egyszer kellett intézked-
ni. A rendszeres rendőri jelenlét nyomán a közterületen 
és a magánterületen is rend és fegyelem van. Mindez a jó 
kapcsolat eredménye is, melyet az Önkormányzat a Mo-
sonmagyaróvári Rendőrkapitányság és a Hegyeshalmi 
Rendőrőrs munkatársaival is ápol. 

Végére értünk a csapadékvíz-rendezés I. ütemének
A csapadékvíz-rendszer korszerűsítésére nyert pályá-
zatunk - melynek keretében bruttó 110 millió Ft-ból a 
Kossuth, a Diós és a Kisfaludy utca egy részén (Arany Já-
nos és Kossuth u. között) folytak munkálatok sikeresen 
befejeződött. Nem volt egyszerű a kivitelezés, sok-sok 
helyszíni egyeztetésre volt szükség. Kérem a lakosságot, 
mindannyiunk közös ügyeként vállalja fel a háza előtti 
árok gondozását. Amennyiben ez problémát okoz, ké-
rem jelezzék ezt az önkormányzatnál.

Pályázatot adunk be járdafelújításra
A napokban írtak ki a Magyar Falu Program keretében 
pályázatot út- és járdafelújításra. Sajnos a rendelkezésre 
álló összeg nem teszi lehetővé, hogy nagyot álmodjunk. 
A terv szerint a Rajkai út egy szakaszán újulna meg a 
járda, ill. önkormányzati forrásból tervezzük a Kossuth 
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utcai járdafelújítás folytatását is. Most tavasszal összekö-
töttük az egészségház és a bölcsőde közti járdaszakaszt 
is új térköves résszel.

Zajlanak a fűtéskorszerűsítés előkészületei a Sport-
csarnokban
A képviselő-testület 2023. március 14-én már tárgyal-
ta, és elfogadta a fűtéskorszerűsítés azon módját, mely 
szerint a küzdőtéren sötétsugárzókkal oldanánk meg a 
fűtést, és egy új kondenzációs kazánról menne a meleg-
víz-előállítás és kiszolgáló helyiségek fűtése. Az áraján-
latkérés során viszont kiderült, hogy erre a felújításra 
nem lesz elég a költségvetésben elhatárolt közel 20 mil-
lió Ft. További megoldást keresve folytatódnak az egyez-
tetések, hogy a 2023. évi fűtési szezonra megnyugtató 
megoldás szülessen az ügyben. Felmerült termoventilá-
torok beépítésének lehetősége is. Szeretnénk még sze-
mélyes bejáráson meggyőződni ennek eredményes mű-
ködtetéséről sportcsarnok esetében.

Folytatódnak a munkálatok a Duna-híd építésénél
Szépen halad a magyar-szlovák kivitelezésű Duna-híd 
építése. Nagy forgalomnövekedéssel egyelőre nem járt 
még a munka, de a lakosságot tájékoztatni fogjuk, amint 
azt a helyzet megkívánja.

Kitüntettük körzeti megbízottunkat és a rendőrőrs 
parancsnokát a Szent György-napon
2023. április 21-én ünnepélyes keretek között a győri 
vármegyei ünnepségen köszönte meg a településveze-
tés a Hegyeshalmi Rendőrőrs vezető, Kovács Lászlóné 
Zsuzsa és a rendőr körzeti megbízott, Csorba Dezső ál-
dozatos munkáját. További jó munkát kívánunk nekik és 
munkatársaiknak.

Vállalkozói fórumot tartottunk
2023. május 18-án szép számú résztvevővel egy rendkí-
vül sikeres vállalkozói fórumot tartottunk a dunakiliti 
faluházban. Köszönetet mondtunk Dunakiliti adófizető 
vállalkozásainak és számba vettük az együttműködés 
lehetőségeit. A fórumot hagyományosan kétévente ren-
dezzük meg.
Virágosítjuk, szépítjük a közterületeket
Fontosnak vélem hangsúlyozni, hogy folytatódik a virá-

gosítás, a közterek csinosítása, mert ezt már minden itt 
élő, itt dolgozó, ide látogató elvárja tőlünk. Virágok ke-
rültek a Selfie-ponthoz és megszépültek virágtartóink is.
Hálás szívvel köszönöm meg Haszonits Judit Kft.-ügyve-
zető és munkatársai kiváló munkáját, és az önkéntesek 
segítségét. Szeretném kiemelni Hajósné Vájlok Viola, 
Bazsó Lászlóné, Preszellerné Kovács Barbara, Kovács 
Sándorné, Varga Jánosné, Gyárfás Andrásné, Haszonits 
Napsugár és Csanádi Sándorné nevét.
Továbbá kérem a Kossuth utca 54-84. között lakók türel-
mét. Őszre reményeink szerint ez a terület is méltó lesz 
Dunakiliti Fő utcai utcaképéhez.

Átadtuk a munkaterületet a leendő fürdőhely kiszol-
gáló épületének kivitelezéséhez
A Top Plusz program keretében elnyert 27 millió Ft-
os keretet az önkormányzat kiegészítette, és a munkát 
megrendelte a LALA ÉP 97 BT-től. 2023. június 1-jén 
munkaterület-átadásra került sor, majd elindult a mun-
ka, melynek befejezési határideje 2023. nov. 30. Ezen 
épület birtokában aztán a következő év tavaszán indul-
hat a strand működtetésének engedélyezési folyamata.

A humanitárius Dunakiliti
Humanitárius település találkozón vettek részt 2023. 
május 20-án Komlón Dunakiliti képviseletében az aláb-
bi személyek: 1) Balikó Tiborné, aki a képviselő-testü-
let tagjaként, az Önkormányzat és az dunakiliti vörös-
keresztes egyesület kapcsolattartójaként a küldöttség 
vezetője volt. 2) Szitás Péterné vöröskeresztes titkár 3) 
Hoczschuszter Lászlóné véradásszervező, 4) Szabó Fe-
rencné vöröskeresztes aktivista, 5) Nagy Ottóné vörös-
keresztes aktivista 6-7) Rigó László tanya- és falugond-
nok és felesége. Beszámolójuk szerint felemelő érzés volt 
dunakilitinek lenni e színvonalas rendezvényen.
A Magyar Vöröskereszt Győr-Moson-Sopron vármegyei 
- Kun Szilvia igazgatónő által profi módon szervezett - 
világnapi ünnepségén 2023. május 25-én Dunakilitinek is 
szólt a taps, elismerve azt az áldozatos munkát, melynek 
nyomán immár 12 éve viselhetjük a „Humanitárius tele-
pülés” címet. A vármegyében 3 település büszkélkedhet 
ezzel a címmel – Dunakiliti mellett Börcs és Gönyű -, de 
legkorábban Dunakiliti nyerte azt el.

Útfelújítások
Lakossági kérésre az elmúlt napokban felújítás zajlott 
több külterületi úton is részben a Dunakiliti Községüze-
meltető Kft., részben az Agrár Zrt. által szervezve, ill. 
végrehajtva. Köszönjük az elvégzett munkát, számítunk 
a továbbiakban is az érintettek közreműködésére. 
Tájékoztatom a lakosságot arról is, hogy – bár a 2023. évi 
költségvetésünkben határoltunk el keretet útfelújításra 
– remélve azt, hogy a Magyar Közút Nonprofit Zrt.-vel 
folytatódhat a konzorciumi együttműködés e téren, erre 
egyelőre forráshiány miatt részükről nincs mód. A költ-
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ségvetésben betervezett összeget igyekszünk a lehető 
legjobban felhasználni.
Többen jeleztek problémát a Rév utcát a Gyümölcsös ut-
cával összekötő szakasz állapotáról, melynél szintén in-
tézkedtünk. Erre az útszakaszra a végső megoldás akkor 
születik meg, ha a kerékpárút részeként meleg aszfalt 
burkolatot kap ez az útszakasz.
A Csiba Lajos és a Kukullói út, valamint a Csölösztőszigeti 
út esetében pedig gléderezés és kavicsolás várható.

Hamarosan indul a Batthyány-sétány II. ütemének 
kivitelezése
A Bíráló Bizottság 2023. május 30-i ülésén döntött arról, 
hogy mely gazdasági szereplők kerüljenek megkeresés-
re a nyertes Leader-pályázat nyomán. A kivitelezésre, 
melynek során térköves sétány és közparki elemek ke-
rülnek a Batthyány-kastély udvarára, még a nyáron sor 
kerül. A pályázaton nyert támogatási összeg 7.000.000 Ft.

Batthyány-ajándékot kaptunk Győrszemere polgár-
mesterétől

2023. ápr. 1-jén a 
Csiripiszli ünnep 
programjába bekap-
csolódott egy kis 
csapat a Magyar Vö-
röskereszt várme-
gyei szervezete által. 
Ennek a küldöttség-
nek volt a tagja Hor-
váth Gyula, Győrsze-
mere polgármestere 
is. Polgármester úr 
akkor beszélt nekem 
először arról, hogy 
otthonában őriz egy 

Batthyány-relikviát, melyhez egy budapesti árverésen 
jutott hozzá kb. 10 évvel ezelőtt. 
Horváth Gyula polgármester úr már ekkor jelezte, hogy 
szándékában áll ezt a tárgyat, egy bekeretezett képet Du-
nakilitinek ajándékozni, hiszen annak -mint a Batthyá-
ny-kultuszt ápoló szülőfalunak - itt van a méltó helye.
Az átadásra 2023. május 25-én a Magyar Vöröskereszt 
világnapi ünnepségét követően Győrszemerén, a várme-
gyei vöröskereszt most kialakított új bázisán került sor.

A bekeretezett képet gróf Batthyány József és felesége 
ajándékozta a köpcsényi vadászatok emlékére barátai-
nak. A képen kézírással szerepel a szöveg és a grófi pár 
eredeti aláírása is látható alatta. A társaságban 3 nő és 11 
férfi található. Egyelőre kutatást végzünk arra vonatko-
zóan, hogy kik is láthatók a képen. Mikor készülhetett? 
Ki az ajándékozott személy? A terv szerint másolatot is 
készítünk róla, és így az egyik példány a Batthyány-szo-
bába kerülhet, a másik pedig lehetne a Polgármesteri Hi-
vatal egyik ékessége.
Hálásan köszönjük Horváth Gyula polgármester úr ön-
zetlen adományát, mellyel gyarapította Dunakiliti érté-
keit.

Lezajlott a lomtalanítás
Idén 2023. június 9-10-én tartottunk lomtalanítást a te-
lepülésen. A szolgáltató kérésére változtattunk az ed-
dig megszokott őszi időponton. Információim szerint 
mind az egy héttel korábbi cserebere programon, mind a 
lomtalanításon minden rendben zajlott a lakosság nagy 
megelégedésére. Köszönöm a szervezők, a közreműkö-
dők munkáját.

Köszöntöttük az édesanyákat
2023. május 7-én, immár 3. éve a Villa közben szervezett 
programon köszöntöttük az édesanyákat. Hálásan kö-
szönöm a szervezők munkáját és a Kiserdei Óvoda nagy- 
és középső csoportosainak csodás műsorát.

Készülünk a Falunapra
Meleg szeretettel és nagy tisztelettel invitálom Önöket a 
2023. évi Falunapra 2023. június 24-én.
Délután ¾ 5-kor kezdődik a rendezvény, és egymást kö-
vetik a jobbnál jobb programok egészen hajnali 3-ig. 
Sztárvendégnek Csocseszt és az Omega emlékzenekart 
hívtuk. Idén közkívánatra ismét lesz tűzijáték is, majd 
hajnalig szól a zene a mulatni, táncolni vágyóknak. Fi-
nom ételekről idén is a helyi egyesületek gondoskodnak. 
Látogassunk ki minél többen a rendezvényre! Tapasztal-
juk meg, hogy milyen jó érzés egy közösséghez tartoz-
ni! Töltsünk el sok-sok kellemes órát együtt! Mi ezért, 
Önökért dolgozunk munkatársainkkal – a főszervező, 
Edelmayerné Andrea vezetésével - már hónapok óta. 
Mindenkit sok szeretettel várunk 2023. június 24-én, 
szombaton a Sportpályán.

Meleg szeretettel és őszinte tisztelettel:
Kovács Andor Tamásné Dunakiliti polgármestere 
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H I R D E T M É N Y E K

J E G Y Z Ő I  T Á J É K O Z T A T Ó 
A tájékoztatóban elsőként a helyi adókról olvashatnak.  
A helyi adóknak az önkormányzatok saját bevételei kö-
zött meghatározó szerepe van, az önkormányzati finan-
szírozási rendszer egyik legfőbb forrása. A helyi adókat 
részben törvény szabályozza, részben maguk az önkor-
mányzatok a törvény felhatalmazása alapján rendelet-
ben.
A következő téma a közösségi együttélés helyi szabályai, 
azok közül is a zajvédelemhez köthető magatartásokra 
koncentrálva. 
Végül pedig érinti az engedély nélkül létesített kutak 
fennmaradási engedélyezésében várható változást. 
1) Helyi adók
Az önkormányzatok a helyi adókról szóló törvény (1990. 
évi C. törvény) felhatalmazása alapján az illetékességi 
területükön helyi adókat vezethetnek be. Az adómeg-
állapítási joguk arra terjed ki, hogy a törvényben meg-
határozott adókat, vagy azok valamelyikét bevezessék, 
vagy a már bevezetett adót hatályon kívül helyezzék, 
módosítsák; meghatározzák az adó mértékét, rendeleti 
mentességekről, kedvezményekről döntsenek; a törvény 
kereti között az eljárással kapcsolatos szabályokat álla-
pítsanak meg. 
Dunakiliti Község Önkormányzatának illetékességi te-
rületén a hatályos adórendelet (12/2015.(XI.26.) önkor-
mányzati rendelet) szerint iparűzési adót, építményadót 
és tartózkodás után fizetendő idegenforgalmi adót kell 
fizetni. 
• Iparűzési adó
Településünkön a legnagyobb bevételt eredményező 
adófajta. Adófizetési kötelezettség terheli az önkor-
mányzat illetékességi területén végzett vállalkozási te-
vékenységet. Az adó alanya a vállalkozó. 
Az iparűzési adó alapját a törvény határozza meg, az adó 
mértékét az önkormányzat rendelete, ami Dunakilitin 
1.8%. (Törvényi maximum 2%).
• Építményadó
Az építményadó az az adónem, amely a lakosság széles 
körét érintheti, mivel az adó tárgya a lakás és a nem la-
kás céljára szolgáló épület, épületrész, építmény. 
Az adó alapja az építmény m2-ben számított hasznos 
alapterülete. Az adó mértéke differenciált: lakás és üdü-
lő esetén 400/m2, szálláshely 300 Ft/m2, vállalkozási célt 
szolgáló épület, épületrész után 200 Ft/m2, minden más 
adóköteles építmény 100 Ft/m2. 
Jelentős mértékű adómentességet biztosít a rendeletnek 
azon szabálya, ami szerint mentes a magánszemély tu-
lajdonában lévő azon lakás, amely a tulajdonosnak vagy 
közel hozzátartozójának életvitelszerű lakóhelyéül szol-
gál.

A vállalkozói tulajdon, illetve üzleti célt szolgáló in-
gatlanok esetében a törvény kifejezetten tiltja a helyi 
adóelőny, adókedvezmény nyújtását. 
Adókötelezettség keletkezése: Az adókötelezettség a 
használatbavételi/fennmaradási engedély jogerőre 
emelkedését/véglegessé válását vagy a használatbavétel 
tudomásul vételét, egyszerű bejelentés esetén a hatósági 
bizonyítvány kiadását követő év első napján keletkezik. 
Az engedély nélkül épített vagy engedély nélkül haszná-
latba vett építmény esetén a tényleges használatbavételt 
követő év első napján keletkezik a kötelezettség. Az adó-
kötelezettséget érintő változást a következő év első nap-
jától kell figyelembe venni. Az építmény használatának 
szünetelése nem érinti az adókötelezettséget.
Az adózónak az adókötelezettség keletkezését, illetve 
változását annak bekövetkezésének számított 15 napon 
belül be kell jelentenie az önkormányzati adóhatóság-
hoz. Adókötelezettséget érintő változás lehet: ingatlan 
adás-vétele a településen, öröklés, az ingatlan hasznos 
alapterülete módosul, rendeltetés változás követke-
zik be az ingatlan esetében, megsemmisül az ingatlan. 
Ezekről a változásokról az adóhatóság az esetek döntő 
többségében hivatalból nem értesül, ezt az adózónak, le-
endő adózónak kell bejelentenie. Előfordulhat, hogy az 
adóhatóság sem értesül róla, az adózó sem tesz eleget az 
adatbejelentési kötelezettségének, de elévülési időn be-
lül mégis a hatóság látókörébe kerül egy korábbi adókö-
telezettséget érintő változás. Ekkor az adóhatóság hívja 
fel az adózót az adatbejelentési kötelezettség teljesítésé-
re, és amennyiben mentesség nem érvényesíthető, úgy 
az adót az elévülési edőn belül visszamenőleg meg kell 
fizetni. 
• Idegenforgalmi adó
Ezt az adót azoknak a személyeknek kell megfizetni, akik 
nem állandó lakosként legalább egy vendégéjszakát el-
töltenek Dunakilitin. Az adóbeszedésre kötelezett szál-
lásadó szedi be a vendégtől, majd benyújtja az adóbeval-
lást és egyidejűleg megfizeti a beszedett adót. 
Dunakilitin a megállapított adómérték személyenként és 
vendég-éjszakánként 300 Ft.

2) Közösségi együttélés szabályai különös tekintettel 
a zajvédelemmel kapcsolatos szabályokra
Magyarország helyi önkormányzatairól szóló törvény 
(2011. évi CLXXXIX. törvény) felhatalmazása alapján a 
helyi önkormányzat képviselő-testülete rendeletben 
szabályozhatja a közösségi együttélés alapvető szabálya-
it, valamint ezek jogkövetkezményeit.
Dunakiliti Község Önkormányzata a helyi közösségi ér-
dekek érvényre juttatása érdekében 2015-ben alkotott 
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rendeletet ezen szabályokról. A szankcionálandó maga-
tartások a köztisztasággal, a közterületek használatával, 
a házszámtábla kihelyezésével és a zajvédelemmel kap-
csolatosak.
• Zajvédelemmel kapcsolatos magatartások
A rendelet tiltja, hogy meghatározott napokon bizonyos 
zajjal járó tevékenységet folytassanak a településen élők, 
vagyis a közösségi együttélés alapvető szabályait sértő 
magatartást követ el és 50 ezer forintig terjedő közigaz-
gatási bírsággal sújtható, aki vasárnap, nemzeti, állami 
és államilag elismert ünnepnek és munkaszüneti napnak 
minősülő napon
a) lakóterületi vagy üdülő övezetben zajjal járó építési, 
bontási, szerelési tevékenységet végez
b) lakóterületi vagy üdülő övezetben fűnyírást, motoros 
fűrészelést végez
A békés egymás mellett élés érdekében kérjük a tisztelt 
lakosságot, hogy mellőzzék a kiemelt napokon a zajjal 
járó tevékenységek folytatását. 

3) Változások a kutak engedélyeztetési kötelezettsé-
gében
Sokakat érintő változás jöhet a fúrt kutak fennmaradási 

engedélyeztetésének ügyében, a törvényjavaslat az Or-
szággyűlés előtt van.
A törvényjavaslat értelmében a 2024. január 1. előtt en-
gedély nélkül létesített 50 méternél nem mélyebb és az 
első vízzáró réteget nem érintő háztartási és mezőgaz-
dasági öntözési célú kutakat mentesítik az engedélyezési 
kötelezettség alól, jogszerűen létesítettnek minősíti. 
A jövőre vonatkozóan a törvényjavaslat a vízkészlet-vé-
delmi szempontból védendő területek országtérképe 
alapján fő szabályként azt rögzíti, hogy az ötven méter-
nél nem mélyebb és az első vízzáró réteget nem érintő 
háztartási kutak a vízügyi hatóságnak történő bejelen-
téssel létesíthetők, üzemeltethetők és szüntethetők meg. 
Az országtérkép alapján vízkészlet-védelmi szempontból 
kockázatot nem jelentő területeken viszont e háztartási 
kutak engedélyezési kötelezettségének fenntartása nem 
szükséges, mert ezek a kutak nem okoznak számottevő 
környezeti hatást, továbbá nem veszélyeztetik sem az 
ivóvízellátást biztosító jelenlegi, sem a távlati vízbázisok 
jó minőségét, sem pedig az azokból történő vízkivételt.

dr. Odonics Aliz
jegyző

Sajtóközlemény

Cím: Dunakiliti belterületi csapadékvíz-rendezés I. ütem
2023. június 10.

Értesítjük a Tisztelt Lakosságot, hogy Dunakiliti Község ÖnkormányzatánakTOP-2.1.3-16-GM1-2021-00037 azo-
nosító számú, Dunakiliti belterületi csapadékvíz-rendezés I. ütem című projektje lezárult. A hirtelen lezúduló nagy-
mennyiségű csapadékvíz községünk több utcájában is gondot okozott. A házak, települési értékek védelmét, a pre-
venciót szem előtt tartva nyújtotta be az önkormányzat a csapadékvíz-rendezésre vonatkozó pályázatát. Európai 
uniós forrásból nyílt- és zárt-rendszerű csapadékvíz elvezetés épült ki 1387 méteres szakaszon. A Diós utca teljes 
szakaszán nyílt árkos rendszer valósult meg a meglévő szikkasztók tisztításával. A temető mellett zárt rendszer 
épült gyepráccsal takarva. A Kossuth Lajos utca 83-tól zárt árok került kialakításra folyókákkal. A Kisfaludy utcában 
nyílt árkok épültek a házak előtt kapubejárókkal, előfejekkel és azok megtámasztására fedlapokkal. A zárt elvezető 
rendszerek a csapadékvizet a falu legmélyebb pontjára, a Kiserdő mögötti területre mint befogadóhelyre szállítják. 
A projekt összege 110 millió Ft volt, amely tartalmazta a közbeszerzés, a tervezés, a műszaki ellenőrzés, az építés, 
a projektmenedzsment, valamint a kötelezően előírt nyilvánosság költségeit. A fejlesztés eredményeként a nagy 
esőzések nem veszélyeztetik a házakat, a kerteket és udvarokat. A projektzáró eseményre 2023. június 24-én a 
Faluházban kerül sor.

A projektről bővebb információt a dunakiliti.hu oldalon olvashatnak.
További információ kérhető:
Kovács Andor Tamásné polgármester
Elérhetőség: polgarmester@dunakiliti.hu tel.: +36 30 204 3700
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K Ö Z Ö S S É G I  H Á Z  H Í R E I

A N YÁ K  N A P I  Ü N N E P S É G  K É Z M Ű V E S 
K I S K E R T E K K E L

C S I R I P I S Z L I  Ü N N E P

A Kiserdei Óvoda nagycsoportosai és középsősei dalokkal, tánccal köszöntötték az édesanyákat és nagymamákat má-
jus első vasárnapján. Polgármester asszony és a képviselő-testület tagjai egy-egy cserép virágot nyújtottak át a jelen-
lévő ünnepelteknek. A kézműves kiskertek verseny díjátadójára is ezen a szép délelőttön került sor. Újra kedves és 
sok munkát igénylő művek születtek, hangulatossá téve a sétálóutcát.

Vissza-visszatérő ünnepeink teszik szebbé hétköznap-
jainkat. Az égiek is kedveztek, de a földiek is kitettek 
magukért, hogy újra kiteljesedjen a Csiripiszli ünnep. 
14 család sütötte és kínálta a böjti finomságot a kóstol-
gatóknak. Köszönet Bieber Miklósnak és Bieber Miklós-
nénak, Haszonits Juditnak, Holzschuszter Lászlónénak, 
Kovács Jánosnak és Kovács Jánosnénak, Litresits Gábor-
nénak, Nagy Ottónénak, Preszellerné Kovács Barbarának 
és Kovács Sándornénak, Purger Istvánnénak, Rigó Gá-
bornénak, Sárközi Árpádnénak, Horváth Rozinak, Tóth 
Tibornénak, Varga Jánosnénak, Varga Julikának. A helyi 
kézműves műhelyben születtek a kiállított húsvéti ké-
zimunkák, amelyeket Darányi Mihályné, Kálmán Gyu-
láné, Kucsin Istvánné, Németh Józsefné, Vrábel Katalin 

és Vrábel Kármen készítettek. A falakon Sándor Réka 
festményeiből láthattunk válogatást, aki kedvtelésből, a 
saját örömére kezdett festegetni. Két magas színvonalú 
előadást nézhettünk, hallgathattunk meg a délután fo-
lyamán. Dr. Lanczendorfer Zsuzsanna néprajzkutató a 
húsvéti népszokásokról beszélt, Écsi Gyöngyi bábművész 
pedig „Angyalbárányok” című meséjével varázsolta el a 
közönségét. Az udvaron húsvéti játszópark és kézműves 
foglalkozás várta a gyerekeket a Kiserdei Óvoda két Kin-
ga óvónénije jóvoltából. Haszonits Judit 139 db külön-
féle otthonkát gyűjtött össze rövid idő alatt a faluban, 
melyeket vidáman lebegtetett a tavaszi szél egy stilizált 
falusi kiskonyha díszletei körül. Finom ételeket is fo-
gyaszthattak a vendégek. Halat sütött a Honvéd Horgász  
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K A L A N D O S  K Ó S Z Á L Á S  K I L I T I  K Ö R Ü L 

Egyesület, bablevest Rigó László főzött, hozzá a sós lepényt az óvoda konyha dolgozói készítették. A Csiripiszli ünnep-
re Rábapatonáról is érkeztek vendégek. Márkus Milán hamarosan meglepetéssel keresett meg bennünket. Elmesélte, 
hogy az ő falujukban is hagyománya van a böjti étel készítésének, náluk ehhez speciális tálat használnak az asszo-
nyok. Az éppen felszámolás alatt álló falumúzeumukból ajándékoztak Dunakilitinek egy régi csiripiszli sütő tálat, va-
lamint két újat, amelyeket rábapatonai fazekasmester készített. Hálásan köszönjük! A régi tál nálunk is a múzeumba 
kerül, a két újat pedig tovább ajándékozzuk a mi kedves sütőasszonyaink részére.

Edelmayer Andrea

Számokban: 
1 nap, 7 km, 10 állomás, 91 felnőtt, 44 gyermek
Szavakban: 
Izgalom, kaland, családi-baráti együttlét, játék, vidám-
ság, ügyesség, jóleső fáradtság
Képekben:

Jövőre is megrendezzük!
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T Ű Z O L T Ó K  M Á J U S A
E G Y E S Ü L E T I  H Í R E K

Mozgalmas napokon vannak túl a Dunakiliti Önkéntes 
Tűzoltó Egyesület tagjai. Szerencsére nem tűzeset vagy 
káresemény kapcsán kellett cselekedniük, hanem sok-
sok kedves élmény, ünnepi pillanatok részesei lehettek 
a tagok és a dunakiliti lakosok is.
Hegyeshalomban rendezték meg a járási önkéntes tűz-
oltóegyesületek versenyét, ahol a Dunakiliti ÖTE férfi 
csapata szép eredményeket ért el. 800l/perc kismotor-
fecskendő szerelésben 3. helyezettek lettek, míg a 800l/
perc feletti kismotorfecskendő szerelésben 1. helyezést 
értek el.
2023. május 4-én a hagyományos Szent Flórián-napi ün-
nepi szentmisén vettek részt, melyet idén Bodó Zoltán 
esperes úr celebrált. Az önkormányzat vendéglátással is 
készült a tűzoltóknak és hozzátartozóiknak a mise után 
a templom előtti tölgyfánál.
Ott voltak tűzoltóink a Manó Klub által szervezett csa-
ládi programon május 25-én a Közösségi Ház udvarán és 
szerveztek ők is egy gyereknapot, „nyitott szertár”-na-
pot május 27-én. Ez utóbbira ellátogattak hozzánk vajkai 

fiatalok is, akik most szervezik újjá a tűzoltó egyesületü-
ket, és szeretnének testvérkapcsolatot kiépíteni Dunaki-
litivel.
Kívánunk tűzoltóinknak sok-sok hasonlóan szép él-
ményt, és hivatásuk teljesítéséhez pedig jó egészséget.



DUNAKILITI KRÓNIKA   /  2023. JÚNIUS

12

I S K O L A I  H Í R E K

O S Z T Á LY T A L Á L K O Z Ó K

V Ö R Ö S K E R E S Z T

15 éves osztálytalálkozó, Zubán Balázs szervezésében az akko-
ri a) és b) osztálynak. Osztályfőnök: Kovács Andor Tamásné és 
Szücs Katalin

65 éves osztálytalálkozó,  Eördögh István fotója

Világnapi ünnepség, Győr

Adománygyűjtés

Cserebere piac

Humanitárius találkozó, Komló Véradás
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Ó V O D A I  H Í R E K

K Ö S Z Ö N E T

C S A L Á D I  N A P  A Z  Ó V O D Á B A N

Ó V O D A I  B A L L A G Á S

A D O M Á N Y O Z Ó K  É S  A D O M Á N Y O K
A napokban elterjedt a hír, hogy egy kilétét titokban 
tartó személy adományaként toronyóra kerül 2023. jú-
nius 30-i határidővel a dunakiliti templomra. Utána ér-
deklődtünk, és a hír igaz. Hamarosan toronyóra díszíti, 
hangjával pedig különlegessé teszi az ünnepeket és a 
hétköznapokat is a templom környékén, sőt az egész te-
lepülésen.
Rendszerint kapunk kisebb-nagyobb adományokat -pl. 
egy rábapatonai fiatalember a csiripiszli ünnep után pár 
nappal 3 tálat hozott nekünk ajándékba, hogy jövőre ab-
ból tudjuk kínálni e különleges ételt, mert az ő vidékü-
kön ez a szokás.
Pár évvel ezelőtt a dunakiliti születésű Horváth Ottó 
adományaként került harang a dunakiliti ravatalozó 
tetejére, mely a földi léttől búcsúzó dunakilitiek utolsó 
útjánál szól azóta is.
A Sárközi Lakatosüzemben, a Sárközi család adománya-
ként pedig már legyártották azokat a tartó konzolokat, 
melyek a sportcsarnok fűtéskorszerűsítéséhez szüksége-

sek. Ők vállalták - nagy örömünkre - a megújult Faluház 
feliratozását is.
Hálásan köszönöm e kedves gesztust, a segítséget az 
adakozóknak, és végtelenül örülök annak, hogy Duna-
kiliti közös erővel napról napra gazdagodik, gyarapszik 
különböző értékekkel.

Köszönettel: 
Kovács Andor Tamásné polgármester
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S Z O R G O S A N  E G Y  É L E T E N  Á T
G I R B I C Z  I S T VÁ N N É ,  E R Z S I  N É N I  T Ö R T É N E T E

A Sallai utcába tartok ezen a délelőttön. Egyik legrégebbi utcája a falunak, kedves öreg házakkal, 
amikből már csak kevés van helyi tulajdonban. Erzsi néni háza is száz év felé ballag, de még állja a 

sarat, szépen rendben van tartva. Az udvaron virágok fogadnak, a házban pedig a kedves házigazda. 
Őt is, mint oly sokakat a faluból, anyósom fodrászműhelyében ismertem meg, mikor be-beszaladtam 

hozzájuk egypár szót beszélgetni.

E M B E R M E S É K

SZÖVEG: EDELMAYER MIKLÓSNÉ

Azt gondoltam, a szüleimmel kezdem a mondandómat. 
Két drága szülőnktől, édesanyánktól, édesapánktól a két 
dolgos kezünket örököltük. Hatan vagyunk testvérek, 
hála Istennek, még mindannyian életben. Én vagyok 
most hatunk közül a harmadik, aki betöltötte a 80 évet, 
jövőre követ a húgom, Ili. Nem volt rossz gyerekkorunk, 
mert a legszükségesebb dolgokat előteremtették a szü-
leink, csak az ötvenes évek szegénysége nyomta rá a bé-
lyegét. Ezért a három legnagyobb gyereknek, így nekem 
is nyolcadik után dolgozni kellett menni, nem tanulhat-
tunk tovább. A Tsz kertészetben kezdtem fiatal lányként. 
Akkor a faluvégétől a feketeerdei vízműig mind kertésze-
ti földek voltak. A Dunáról öntöztünk úgy, hogy láncot 
alkottunk és kézről kézre adtuk tovább a vizeskannákat. 
Csanádi Imre bácsi volt a brigádvezetőnk. Igen szerettem 
ezt a régi csapatot. Összetartottunk, segítettük egymást. 
Nem volt könnyű életünk, de elcserélném a mai jóléttel 
azt, amikor nem voltak ilyen önzők az emberek. A Tsz 

sem virágzott, sokszor dolgoztunk úgy, hogy a bérünk 
80%-át kaptuk kézhez, a maradék 20-at csak akkor fizet-
ték ki, ha nyereséges lett az év. Hofferné Iza néniék vol-
tak itt az utcában a szemközti szomszédok. Izával együtt 
jártunk munkába és együtt hívtuk a fiatalokat egy kis 
mókázásra is. Mindig kitaláltunk valamit. A falu végén, 
ahol most Rigó János háza áll, volt egy kultúrház. Baba 
néni szervezett ott fellépéseket, színdarabokat. Az én 

Girbicz István és Bazsó Öcsi egy táncos lánnyal
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párom és Bazsó Öcsi nagyon jó táncosok voltak, sokszor 
szerepeltek. Mi lányok jelmezt varrtunk, táncot tanul-
tunk. Farsangkor, ünnepeken előadtuk. A párom szintén 
a Tsz-ben dolgozott, mezőőr volt. 1963-ban házasodtunk 
össze. Szép nagy lakodalmunk volt, édesanyám, Horvát-
hné Mariska néni, Szebeniné Gizi néni meg jó pár asz-
szony sütöttek a mi konyhánkban. Klemensits Feri bácsi 
volt a násznagy, aki nagyon jó hangulatot tudott terem-
teni. Zwinger bácsi fotózott le minket egy héttel az es-
küvő után. Kicsit hervadt a csokrom már a képen. Két év 
múlva született az első fiam, hat évre rá a második.
A 90-es években a kertészeti ágazat hanyatlani kezdett, 
inkább krumplit termesztett a Tsz. A krumplitárolóban 
dolgoztam már, amikor hirtelen meghalt a férjem. Szív-
beteg volt szegény, ez családi örökség volt náluk. Egy 
okos kutyával járta a határt. Ha a kutya egyedül jött haza, 
bizony szaladtunk keresni Istvánt, tudtuk, hogy rosszul 
van valahol. Ez az okos kutya követte a gazdáját a sír-
ba, nem tudott nélküle meglenni. István fiam akkor már 
megnősült, mi a nászékkal segítettük egy kis panellakás-
hoz őket. Karácsonykor még együtt szenteltük fel az új 
lakást, három hétre rá pedig meghalt az apjuk. Egyedül 
maradtam és azért, hogy egy kicsit több fizetéshez jut-
hassak átmentem a tehenekhez a fejőházba. Attila akkor 
maradt ki nyolcadikból, nekem még feladataim voltak. 
Hajnalban és este 120 tehenet fejtem meg. Mészárosné 
Annus néni volt a munkatársam. Munka mellett ápoltam 
a beteg anyósomat, elláttam a háztartást és mindent el-
vállaltam, amivel egy kicsit kereshettem a fizetés mellé.

Nagyobbik fiam István Győrben tanult a Jedlikben és a 
Rába gyárban kezdett dolgozni, onnan volt ösztöndíjas. 
Később tovább is képezte magát és mikor megalakult az 
Audi gyár, oda ment át, most középvezető. Két gyönyörű 
lánya van és három gyönyörű unokája, az én dédunoká-
im. 
Attila a gimnáziumban tanult, a szakmája csőszerelő. A 
TÖVÁLL-nál kezdett itt a faluban, utána átment a Tsz-
hez. Most vállalkozó. Itt épített szép házat Kilitin, itt él 
a családjával.
A baráti társaság nagyon sokáig megmaradt, még a 
nyugdíjas klubbal is mentünk szerepelni Litresits Margit 
néni vezetésével. Később Kovács Istvánné Juli vette át a 
csapatot. Igen szép emlékeim vannak ezekről az időkről.
Szóval, tavaly volt a nyolcvanadik születésnapom. Drá-

ga fiaim szép csendben megszervezték, hogy minden 
testvérem itthon legyen. 24-en voltunk, szép nap volt. 
Nagy örömöm, hogy a fiaim minden nap beszélnek ve-
lem telefonon vagy személyesen. Most, hogy az egészsé-
gem megromlott, különösen figyelnek rám. Segített az 
önkormányzat is, mikor a falubusszal Rigó László elvitt 
orvosi vizsgálatokra és a kórházi kezeléseimre. Sok sze-
retetet kapok, ezért hálás vagyok.
Egy dolgos, nehéz élet tárult elém ezen a délelőttön Erzsi né-
ninél. Egy asszony sorsa, aki korán megözvegyült és életét a 
családjának szentelte. Mégsem érzem, hogy szomorú, vagy bol-
dogtalan lett volna ez az élet. Erzsi néni megtalálta a vidámsá-
got a barátokban, munkatársakban és a boldogságot a fiaiban, 
unokáiban. Kívánom, hogy még sokáig velük, velünk legyen!

Edelmayer Andrea

Lakodalmi sütés, 1963

István és családja

Testvérek balról jobbra: Erzsi, Gyuri, Ili, Laci, Éva, Géza Attila és családja



DUNAKILITI KRÓNIKA   /  2023. JÚNIUS

16

O L V A S N I V A L Ó

S Z O B O R  A Z  I S K O L A  U D VA R Á N

A Z  E L S Ő  M A N Ó  K L U B O S  G Y E R E K N A P

Előző lapszámunkban sokat írtunk a márciusi  
Batthyány-ünnepről. A címlapon szerepelt az a szobor, 
amelyet az iskola udvarán 2003-ban közadakozásból állít-
tatott fel a község. A szobor talapzatát és az azt körbeve-
vő mellvédet annak idején Csebi Pogány Alajos rendelte. 
A terveket Stergerics Arnold rajzolta. A kőműves-mun-
kát Németh János végezte. A mellvéd 9 oszlopát Szedlák 
Mihállyal öntötték, csiszolták tökéletesen egyformára és 
illesztették a helyükre. A mellvéd 4 főoszlopát, gömbdí-
szeit, a virágtartókat és a szobor alatti talapzatot szintén 
ők készítették és állították fel. Hálásan köszönjük ma is 
példás munkájukat.

2023. május 25-én tartottuk az első saját szervezésű gye-
reknapunkat. Az óvodában, az iskolában is megrendezik 
ezt az eseményt, ezért gondoltuk, hogy a Manó Klub ke-
retében mi is szerveztünk egy délutánt a 0-3 éves kor-
osztály számára. Egy hirtelen jött ötlet után egy hét állt 
rendelkezésre a megvalósításra. Ezúton is köszönöm 
mindenkinek, aki a rövid idő ellenére is vállalta, hogy 
mosolyt csaljon a kisgyerekek arcára. A programokat 
igyekeztünk változatossá tenni, annak érdekében, hogy 
mindenki megtalálja a számára megfelelőt.
A gyerekek beülhettek a tűzoltóautóba, a Dunakiliti ÖTE 
tagjai szívesen bemutatták a tűzoltáshoz szükséges esz-
közöket. A finomságról Kovács Jánosné Jutka néni, vala-
mint Árvay Józsefné Ági néni gondoskodott. A gyerekek 
imádták a frissen sült gofrit! Farkas-Recse Dóra társával, 
Kerekítő Manóval derítette jó kedvre a gyerekeket. Le-
hetőség volt lovaglásra is Szakály Lili (MortyKert), va-
lamint lelkes kis segítője Szakály Aliz jóvoltából. Purger 

Levente csodás, királylányos hajfonatokat készített, mo-
torbemutatót tartott Németh Zoltán és még csillámteto-
válást is kaphatott, aki akart.
Gyereknapi ráadásként a következő héten lovaskocsi-
káztunk Erdős Tibor fogatán.
Megszereztük az első tapasztalatokat, már tudjuk, hogy 
legközelebb mit hogyan csináljunk a siker érdekében.
Tervben van már a következő rendezvényünk is, amire 
elképzeléseink szerint nyár végén kerül majd sor. Min-
den támogatást, csatlakozást örömmel fogadunk, hogy 
klubunk továbbra is fenntarthassa lelkes kis közösségét.

Dertyina Zsuzsanna
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M Á J U S K Ö S Z Ö N T Ő

„Trombitanárcisz
trombitál,

orgonabokor
orgonál,

harangvirág csendül,
virágoskert zendül.

Erősítő sem kell ide:
szállnak a hangok

messzire.
Hallja falu, város:

muzsikál a május.” 

(Gyárfás Endre: Májusi koncert)

A Kisfaludy utcában ebben az évben 4. alkalommal állí-
tott májusfát a lakóközösség. Jöhetett a programra bárki, 
aki jó alkalomnak érezte ezt az  eseményt a találkozásra, 
beszélgetésre.
A májusfával kapcsolatos szokásról első hazai adatunk 
1502-ből való.
A májusfa a természet újjászületésének szimbóluma is.
A májusfát vagy májfát csoportba szerveződve állították 
a legények a lányoknak, akiknek ez nagy megtiszteltetés 
volt.

Gyakran a közösségeknek is volt egy közös fája, aminek a 
kidöntését ünnepély és táncmulatság kísérte.
Ezt a hagyományt folytatjuk mi kisfalusiak egy közös kö-
zösségi fa állításával.
Emlékezve a régi szokásokra, új köntösbe öltöztetve a 
fát. Megfogalmazódott  bennünk egy közös gondolat: 
együtt lenni jó!
Az az egybehangzó igény, hogy szükségünk van a közös-
ségre, szükségünk van a másikra figyelésre. Szükségünk 
van a földre figyelés helyett az égre figyelésre, ha ezt 
mindjárt a sudár, tiszteletet parancsoló májusfa kapcsán 
tesszük is.
Új hagyományok születhetnek így, amelyek alkalmaz-
kodnak az új időkhöz, de hordozzák magukban a múltat 
is.
Szeretettel várunk jövőre is minden érdeklődőt (nem-
csak a Kisfaludy utcából) akár a májusfa felállítására, 
akár kidöntésére vagy mindkét programra.

„Színes szalagok az ágon, májusi szél belekap
s repkednek, mint felhők között, égben szálló madarak.” 

(Aranyosi Ervin: Májusfa állítás)
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T E H E T S É G E S  F I A T A L O K

“ O R V O S  L E T T E M . . . ”
DR. CSANÁDI DALMA ÍRÁSA

Minden középiskolában kezdődött. Akkor döntöttem 
el, hogy orvos szeretnék lenni. A gimnáziumi évek alatt 
megszerettem a biológiát és a kémiát, így amikor arra 
került a sor, hogy 11. osztályban fakultációt kellett vá-
lasztani, ezt a két tantárgyat jelöltem be. Mindig nagy 
hangsúlyt fektettem a tanulásra, sokat készültem az 
órákra, mert az a cél lebegett a szemem előtt, hogy fel-
vételt szeretnék nyerni az orvosi egyetemre. 2014-ben 
érettségiztem először. Ebben az évben a középszintű 
vizsgák jól sikerültek, viszont a két emelt érettségi, a 
biológia és a kémia nem igazán lett fényes. Miután meg-
láttam a százalékos eredményeimet már tudtam, hogy ez 
kevés lesz az orvosihoz, így amikor júliusban kihirdették 
a ponthatárokat, nem ért nagy meglepetés: nem nyertem 
felvételt egyik orvosi karra sem. Úgymond “B” tervként 
bejelöltem Pécsett a biológia szakot is, oda fel is vettek, 
de végül úgy döntöttem, hogy azt nem kezdem el, mert 
az nem az én utam. Adok magamnak még egy esélyt és 
jövőre újra megpróbálom, ez volt a gondolatom. 
Gyorsan eltelt az az egy év, amikor nem jártam egye-
temre. Dolgoztam promóterként egy telefonos boltban, 
kipróbáltam magam pénztárosként is, illetve belekós-
toltam a tanári pályába egy kis időre, ugyanis 4 diák-
nak segítettem az angol tanulmányaik elsajátításában. 
2015-ben újra érettségiztem a két emelt tantárgyból. 
A felvételi jelentkezésnél az orvosi egyetemek mellett 
megjelöltem az ELTE tanárképző szakát is, el is mentem 
Budapestre a szóbeli meghallgatásra. Ott arról kellett be-
szélnem, hogy miért szeretnék tanár lenni. Megmondom 
őszintén ez elég nehezemre esett, hiszen nem ez a pálya 
volt a fő célom. Ekkor döbbentem rá, hogy hiába van-

nak B meg C tervek a tarsolyomban, engem semmi más 
nem érdekel igazán, csak az orvosi. Elérkezett a pont-
határok kihirdetésének napja: 2015.07.23. Éppen aznap 
dolgoztam, a mosonmagyaróvári Tesco üzletben voltam 
pénztáros. Este 20 óráig tartott volna a munkaidőm, de 
már napokkal előtte megbeszéltem a főnökömmel, hogy 
előbb bejönnék dolgozni, mert szeretnék hazaérni az 
eredményhirdetésre. Egész nap nagyon izgatott voltam, 
hogy vajon idén sikerül e megvalósítani az álmom első 
lépcsőfokát? Bátran kijelenthetem, hogy életem egyik 
legboldogabb napja volt az a nyári este, amikor meglát-
tam ezt az üzenetet: felvételt nyert a Pécsi Tudomány-
egyetem Általános Orvostudományi Karára. 
Ettől kezdve egy új fejezet kezdődött az életemben. El-
kerültem kis szülőfalumból, Dunakilitiről, méghozzá a 
kb. 370 km-re lévő Pécs városába. Azt mondhatom, hogy 
egészen gyorsan megszoktam az új környezetet, sikerült 
beilleszkednem az egyetemi életbe. Rengeteg új embert 
ismertem meg, mindig szívesen emlékszem vissza a 
gólyatábori élményekre, a baráti összejövetelekre. 
Az egyetemen az első félévet nem éreztem annyira ne-
héznek, hiszen nálunk Pécsett a rettegett anatómia és 
szövettan csak a következő szemesztertől indult. Na 
igen, úgy is mondhatnám, hogy ezután következett a 
“mélyvíz”. A második félév vizsgaidőszakának elején el-
mentem anatómiából szerencsét próbálni. Hát nem jött 
össze, nemes egyszerűséggel mondjuk ki: megbuktam. 
De talán nem is a sikertelenség volt az, ami igazán rosz-
szulesett, hanem az, hogy a vizsgáztató kinevetett mi-
közben hallgatta a feleletemet és az egész terem rajtam 
szórakozott, mert állítólag “furcsa az arckifejezésem mi-
közben felelek”, ez volt a vicc tárgya. Lehet, hogy nem 
kellett volna ezt olyan komolyan venni, de akkor ott, 
abban a helyzetben legszívesebben azt kívántam, hogy 
nyíljon meg a föld alattam és süllyedjek el inkább. Ahogy 
kiléptem a teremből, kitört belőlem a sírás. Az járt a fe-
jemben, hogy most mi lesz? Megbuktam? Hogy kell ezt 
kezelni? Mikor menjek vissza újra vizsgázni? Hirtelen 
azt sem tudtam, hogy mitévő legyek. Egyből felhívtam 
a szüleimet, hogy ez a helyzet, próbáltak megnyugtat-
ni, hogy ez nem akkora tragédia, majd legközelebb sike-
rül. Majd azért kicsit együtt is sírtunk anyukámmal. Ez 
volt az első “fekete leves”, melyet nehezen dolgoztam 
fel. Ezután következett a többi kudarc. Lelkileg annyira 
megviselt ez a helyzet, hogy képtelen voltam rendesen 
felkészülni a vizsgákra. A mai, úgymond tapasztaltabb 
énemmel már tudom, hogy “addig ütjük a vasat, amíg 
el nem törik”, vagyis egyetemi nyelvre lefordítva, ad-
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dig megyünk egy tárgyból vizsgázni, amíg nem sikerül, 
és nem kezdünk bele másikba. Ez volt az a hiba, melyet 
elkövetve sikerült sajnos megcsúsznom, így nem tudtam 
elkezdeni érdemben a következő félévet. Ennek ellenére 
próbáltam azt is hasznosan eltölteni, megcsináltam az 
angol szaknyelvvizsgát, ami szükséges a diploma meg-
szerzéséhez, illetve bepótoltam az elmaradt vizsgákat. 
Ezután következett a másodév. Az már jobban sikerült, 
mint az előző félév, csak sajnos idő szűkében egy vizsgát 
nem tudtam megcsinálni, így a legjobb döntésnek az bi-
zonyult, ha egy félévre passziválok az egyetemen és át-
gondolom a dolgokat. Így is tettem. Beadtam több helyre 
az önéletrajzomat, végül a Burger King-ben kötöttem ki 
mint pénztáros, és ott dolgoztam fél évet. Kicsit kisza-
kadtam a tanulás világából, volt időm úgymond lelkileg 
is regenerálódni, szerettem ott dolgozni, mert fiatalos 
csapat vett körül. 
Az utána következő egyetemi évek szerencsére már jól 
alakultak. Nem mondom, továbbra is nagyon nehéz volt, 
sokat kellett tanulni, és kijutott bőven az izgulásból is, 
de már könnyebben vettem az akadályokat. Ebben nagy 
szerepe volt a szüleimnek, akik mindig mindenben mel-
lettem álltak, és bármikor számíthattam a segítségükre. 
Párom, dr. Blága Imre is mindig biztatott, hogy soha nem 
szabad feladni és küzdeni kell az álmaink megvalósításá-
ért. Rengeteget segített nekem a tanulásban is, hasznos 
tanácsokkal látott el az évek során. 
A Covid pandémia a mi egyetemi éveinket is felforgat-
ta. Egyik napról a másikra áttértünk az online oktatásra, 
melyet egy orvosi egyetemen azért nem volt egyszerű 
feladat megoldani. De azt mondhatom, hogy a körül-
ményekhez képest így is megfelelően tudtunk készülni 
az órákra, vizsgákra a fejlett technikai eszközöknek kö-
szönhetően. A világjárvány időszakában 2 évig dolgoz-

tunk párommal egy laboratóriumban, ahol a Covid tesz-
tek feldolgozása, kiértékelése volt a feladatunk. Naponta 
több ezer mintát analizáltunk robotok segítségével. Min-
denki nagyon kedves és rugalmas volt a munkahelyen, 
így könnyedén össze tudtuk egyeztetni a tanulással. A 
vizsgaidőszakokban is dolgoztunk, az egy kicsit nehe-
zebb feladat volt, de nem éreztük, hogy bármi hátrány 
érne minket emiatt. 
Az utolsó 2-3 év nagyon gyorsan elrepült, és ott voltam a 
végzős év kapujában. A hatodéves gyakorlataimat Buda-
pesten csináltam, így párommal odaköltöztünk. Nagyon 
mozgalmas és eseménydús volt ez az év. Klinikáról kli-
nikára jártam, beleláttam a kórházakban zajló munkafo-
lyamatokba, közben pedig írtam a szakdolgozatomat és 
készültem a szigorlatokra. Az utolsó nagy feladat pedig 
az államvizsga volt. Május 24-én volt az írásbeli záróvizs-
ga, majd ezt követte a gyakorlatos próbatétel és a szóbeli 
vizsga május 30-án. Izgulásból itt sem volt hiány, de a 
körülményekhez képest úgy éreztem, hogy egész maga-
biztosan indulok el aznap reggel a végső megmérettetés-
re. Az Érsebészeti Klinikán államvizsgáztam Pécsett, egy 
4 tagú orvos bizottság előtt. Nagyon jó hangulatú volt a 
vizsga, korrekt kérdésekkel. Miután mindenki végzett, 
kihirdették az eredményeket. Az én feleletemet ötösre 
értékelték, ami hatalmas boldogsággal töltött el. Azon-
nal felhívtam a szüleimet ezzel a mondattal: “Orvos let-
tem!” Még most is hihetetlen, hogy sikerült elérnem az 
álmomat és egy pillanatig sem bántam meg, hogy ezt a 
hivatást választottam. Remélem a jövőben rengeteg em-
beren tudok majd segíteni és ezáltal örömömet lelem a 
munkámban. 
A végére egy idézettel búcsúznék, amelyet az egyetemi 
évkönyvbe választottam, mint útravaló:
“Az utazás néha nehéz, és talán az út sincs tökéletes álla-
potban, de végül odaérsz.”
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T A N U L M Á N Y O K  N O R V É G I Á B A N
SZABÓ BETTINA ÍRÁSA

Tavaly márciusban jutottam arra az elhatározásra, hogy 
összeállítsam és elküldjem a pályázati anyagomat és 
egyben a jelentkezésemet az Oslói Egyetem Erasmus 
ösztöndíjára. Ekkor első éves hallgató voltam a ELTE hu-
mánökológia mesterképzésen és itt olyan típusú tudásra 
tehettem szert az ökológiai válság társadalmi aspektu-
sairól, amely egyaránt világított rá a globális és lokális 
problémákra. Áprilisban érkezett a hír, jelentkezésemet 
elfogadták, így 2023 januárjától a norvég fővárosban 
folytathatom tanulmányaimat. Még én is alig hittem el, 
hogy az akkori budapesti “életemet” néhány bőröndbe 
belepréselve egy számomra teljesen ismeretlen város-
ban kezdhetem el újra kialakítani. Akik jártak már ha-
sonló cipőben, azoknak biztosan nem mondok újat az-

zal kapcsolatban, hogy bármilyen izgalmasnak is tűnik, 
hangzik egy külföldi élet, kihívásokból és megpróbálta-
tásokból sincs hiány.
Amikor januárban megérkeztem Oslóba volt sejtésem a 
norvég télről, de ami itt fogadott, egyértelműen megha-
ladta a várakozásaimat. Hatalmas hó és csontig hatoló 
jeges szél jellemezte az akkori időjárást. A lakhelyem 
egy dombon található, ám ennek megközelítése télen 
szinte lehetetlen küldetésnek bizonyult. Az első napon 
mit sem sejtve a hó alatt megbúvó tükör jégről, olyan 
nagyot estem, hogy utána percekig csillagokat láttam, 
de végül egy norvég hölgy a segítségemre sietett. Ekkor 
vált egyértelművé számomra, hogy a cipőre szerelhető 
csúszásgátló nélkül nincs igazán esélyem csonttörés nél-
kül megúszni a telet.
Az első héten rengeteg egyetemi program keretein be-
lül volt alkalmam megismerkedni a többi cserediákkal, 
akikkel azóta szoros barátságot kötöttem és felejthetet-
len utazásokat éltem meg.
Márciusban Norvégia egyik legészakibb városában 
Tromsøben ejtett minket ámulatba a sarki fény elképesz-
tő szín- és fényjátéka. Többméteres hóban kipróbálhat-
tam a kutyaszánnal való utazást, valamint megmártóz-
hattam a Norvég-tenger 4 °C-os vizében. Norvégia kissé 
melegebb részeit is mindenképpen be szerettük volna 
barangolni, így amint elérkezett a norvég tavasz (ami 
idén április közepére csúszott) Stavanger felé vettük az 
irányt. A városban töltött csodás néhány napot követően 
túrabakancsot húztunk és teljesítettük Norvégia egyik 
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leghíresebb hegyi túráját, melynek végén a lélegzetelál-
lító Preikestolen (Szószéki-szikla) tárult elénk, ahogyan 
604 méterrel a Lysefjord fölé magasodik. Sosem fogom 
elfelejteni azt a pillanatot, amikor először pillantottam 
meg ezt a meredek sziklaképződményt.
Az utazások mellett a félév alatt számos szakmailag el-
ismert professzor előadásán vettem részt, és többek kö-
zött megismerkedtem a környezeti bölcsészettudomány-
nyal, melynek elsődleges célja a környezeti és éghajlati 
válság több tudományterületen átívelő tanulmányozása.
Többek között Norvégia legnagyobb természetfilozófu-
sának, Arne Næssnek az örökségére támaszkodva vizs-
gáltuk és értettük meg a környezet degradációjának 
kulturális, gazdasági és politikai forrásai és az éghajlati 
válság közötti kapcsolatot. 
Az előadások ideje alatt február végén több demonst-
ráció is zajlott Oslóban, melyen a résztvevők a 151 szél-
turbina eltávolítását követelték a közép-norvégiai sza-

mojéd pásztorok által használt rénszarvas legelőkről. 
Ezeken a tüntetéseken szaktársaimmal és professzora-
immal együtt állhattam ki az őslakosok jogai mellett és 
nagyon motiváló volt Greta Thunberg környezetvédelmi 
aktivista tiltakozását is a helyszínen látni.
Az előadásokon megismert szaktársaimmal később szá-
mos vitaindító beszélgetést folytatva, alaposabban is 
megérthettük egymás álláspontját, velük azóta is számos 
környezetvédelmi kérdést vitatunk meg.
Május 17-ét nekem is volt szerencsém a barátaimmal 
megünnepelni. Ez a nap a leglátványosabb norvég ün-
nep. Az alkotmány elfogadását zenés felvonulással, 
parádéval, sok-sok norvég zászlóval és pezsgővel ünnep-
li mindenki. A legtöbb norvég ezen a napon a Bunad-nak 
nevezett népviseletet viseli, melyek hímzése falunként 
eltérő, így a bunádról azt is meg lehet állapítani, hogy ki 
honnan származik.
Aznap Oslóban rengetegen a Királyi Palota előtt ünne-
pelnek, ahol az erkélyen az egész királyi család várja az 
ünneplőket. Természetesen ezt az élményt mi sem hagy-
hattuk ki!
A Norvégiában eltöltött idő egyértelműen meghatározó 
helyet foglal el a szívemben, nem számítottam rá, hogy 
ilyen fontos lesz számomra az a típusú értékrend és kul-
túra, amelyet itt találtam meg. Az Oslóban megismert 
barátaim családom helyett családomat jelentették, és 
igyekeztünk közösen megbirkózni az új ország jelentet-
te kihívásokkal.
Összességében ennyit kijelenthetek: Norvégia, mi még 
biztosan nem végeztünk egymással!
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S P O R T

D U N A K I L I T I  K S E  2 0 2 2 - 2 0 2 3 
S Z E Z O N  É R T É K E L É S 

Tisztelt Olvasók, Szurkolók, Támogatók!

Az alábbiakban a szakosztályok vezetőedzőinek értéke-
léseit olvashatják:

DKSE Asztalitenisz 
Andorka Szilárd 
2022/2023-as évadban a DKSE csapata a Győr-Mo-
son-Sopron Vármegye asztalitenisz bajnokságában sze-
repel.
Az előző, első szezonunkhoz képest, ahol a 9.helyet ér-
tük el, az idei idényben a bajnokság megnyerését tűztük 
ki célul. A játékoskeret megerősödött, három magasabb 
osztályt is megjárt játékos érkezett. A bajnokság június 
14-én zárul, még két forduló van hátra. Jelen pillanatban 
a 12 csapatos bajnokságban 20 mérkőzést játszottunk le 
veretlenül, 100%-os mérleggel az elsők vagyunk a tabel-
lán. Antal Imre a lejátszott 68 egyéni meccsén még nem 
talált legyőzőre, mérlege makulátlan. Az ősszel egy fiatal 

tehetségünk már lehetőséget kapott csapatbajnoki mér-
kőzésen. Szakosztályunkban jelenleg 9 felnőtt és 5 után-
pótláskorú játékos van.
Az ősz folyamán sikerült megállapodnunk egy szpon-
zorral, felvettük a nevüket, a továbbiakban DKSE TEKI 
DÖNER ÉS PIZZÉRIA névvel folytatjuk a küzdelmeket. Az 
önkormányzat kiemelkedő támogatását is magunkénak 
tudhatjuk a továbbiakban is.
A szezonban nem csak csapatbajnoki mérkőzésen, ha-
nem már egyéni versenyeken is részt vettek játékosa-
ink felnőtt, illetve utánpótlás kategóriában. Szép sike-
rek születtek, utánpótlás kategóriában: Dobóczky Bátor 
márciusban Győrben 3. helyezést ért el élete első ver-
senyén a 32 indulóból. Páros kategóriában az Antal Im-
re-Andorka Szilárd pár pedig az 1.helyet szerezte meg 
azon a versenyen, ahol a dobogó második fokára egy NB 
II-ben, a harmadik fokára pedig egy NB I-ben szereplő 
páros állhatott fel.
Minden további tervet, célt majd a bajnokság zárása után 
tűzünk ki. Szeretnénk a hátralévő két fordulót megnyer-
ni és veretlenül kivívni a NEMZETI BAJNOKSÁG III. (NBI-
II.) osztályába való indulási jogot, hogy így már országo-
san is tovább tudjuk öregbíteni Dunakiliti hírnevét.

DKSE labdarúgás 
Kobl Zsolt U14-es korosztály:
Az U14-es csapat az idei bajnokságban nagyon fiatal játé-
kosokkal kezdte meg a szezont. Ehhez képest a nehezebb 
kezdet ellenére a szezon második felében már jöttek a 
jobbnál jobb eredmények. Külön öröm, hogy a keret fele 
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bemutatkozhatott és helytállt az U16-os bajnokságban is. 
A csapat 2 győzelemmel és 2 döntetlennel zárta az évet.

DKSE Árvay Balázs U16-os korosztály:
Az U16-os csapat a korábbi évekhez hasonlóan jelen-
tősen átalakult a nyáron, mindössze heten maradtak az 
előző évi keretből. Sikerült két korábbi saját nevelésű 
játékost reaktiválni, illetve az U14-ből feljövő fiatalokat 
is beépíteni. A 17 fős keretből 7-en az U19-es csapatban 
is szerepet kaptak, közülük 6-an az idei szezonban mu-
tatkoztak be ott, illetve 7-en az U14-es csapat oszlopos 
tagjai maradtak továbbra is. Az idei szezon eredményes-
sége a „feladott” játékosok számában mérhető, mellette 
az U16-os körzeti bajnokságban a hetedik helyet sikerült 
megszerezni.

DKSE Fördős Lóránt Csaba U-19-es korosztály 
U19-es csapatunk értékes tavaszi szezont tudhat maga 
mögött. A csapat játékában az összhang az idő elteltével 
egyre jobban láthatóvá vált. Ez nagyon fontos a csapat 
fejlődése szempontjából. Nagyon jó társaság alakult ki. 
Képességekben, a játék képében és csapatmunkában osz-
tályunk legjobbjai közé tartozunk.
Sok fiatalt építünk be alacsonyabb korosztályból és 
igyekszünk azon munkálkodni, hogy versenyhelyzetre 
alkalmas játékosokkal töltsük fel a felnőtt csapatot. Jó a 
kapcsolat a korosztályok között, zökkenőmentes az át-
menet. Az idei szezon jó előjeleket mutat a sikeres foly-
tatáshoz.

DKSE Németh Barnabás Megye II. felnőtt:
Az idei szezon felnőtt szinten főként az előkészítés je-
gyében telt, fiatal játékosaink játékérettségének a kiala-
kításán volt a fókusz, kiemelten az új generáció belépte-
tése volt hangsúlyos a felnőtt futballban. 
A teljes szezont tekintve a mérkőzéseken belül voltak 
meghatározó periódusok és nagyon szép pillanatok, en-

nek ellenére a rutin és tapasztalat hiányában sok mecs-
csen alakult ki a játék képével nem releváns végered-
mény.
A következő évben új és „régi-új” játékosok érkezésé-
vel, megerősített kerettel szeretnénk egy hangsúlyosabb 
évet zárni. Az eredményesség tekintetében szintet lépni 

és visszarepíteni a szurkolóinkkal karöltve a dunakiliti 
csapatot oda, ahová mindig is tartozott. 

Dunakiliti KSE bővül DARTS sportággal.
Vezető Káldi Ádám, folyamatban van a Közösségi Ház 
pince helyiségében 8 táblás pálya kialakítása.

Mindegyik sportágban várjuk a sportolni vágyó kicsi-
ket-nagyokat.
Elérhetőségeink:
DARTS: Káldi Ádám+36 30 8997015
Asztalitenisz: Andorka Szilárd +36 30 8650060
Labdarúgás: Schnitzer Balázs +36 30 5606166

Az idei falunapon megrendezésre kerülő kispályás lab-
darúgó bajnokságra várjuk csapatok jelentkezését. Felté-
telek: mindenképpen valamilyen helyi kötődés Dunakili-
tihez, csapatonként maximum 2 felnőtt játékos állhat be 
a jelenlegi bajnokság keretéből.

Köszönettel Dunakiliti KSE 

KIADJA: 
Dunakiliti Község 

Önkormányzata 

FELELŐS KIADÓ: 
Kovács Andor Tamásné 

polgármester 

FELELŐS SZERKESZTŐ: 
Edelmayer Miklósné 

E-MAIL: 
konyvtar@dunakiliti.hu 

TÖRDELŐ SZERKESZTŐ: 
Edelmayer Enikő 

NYOMDAI MUNKÁK: 
Monocopy Nyomda, 
Mosonmagyaróvár

I M P R E S S Z U M
D U N A K I L I T I  K R Ó N I K A

ISSN: 2415-9220

Sikeres életutat kívánunk a búcsúzó 8. osztálynak!
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F Ü L S Z Ö V E G
SZÖVEG: EDELMAYER ANDREA

K Ö N Y V A J Á N L Ó

GÁRDOS PÉTER: 
HAJNALI LÁZ

Gárdos Péter filmrendező, 
író saját szüleinek történe-
tét meséli el. A felszabadí-
tott koncentrációs táborok-
ból Svédországba szállítják  
gyógykezelésre a csonttá so-
ványodott foglyokat. A halá-
los betegségekkel küzdő túl-
élők mégis meglátják az élet 
lehetőségének szikráját, min-
den maradék erejüket megfe-

szítve vágynak vissza a normális emberi életbe. Miklós 
több száz levelet ír, hátha talál magának párt valamelyik 
táborban. Mesterien bánik a szavakkal, így Lili figyelmét 
felkelti, aki válaszol a levélre. Megkezdődik egy szépsé-
ges történet, aminek a hátterében ott figyel a mindenna-
pos vendég, a halál.

COLLEEN HOOVER:
MINDEN 
TÖKÉLETESED

Quinnt és Graham-et 
csalódás hozza össze, 
de hamarosan mindent 
elsöprő szerelem szö-
vődik közöttük. Össze-
házasodnak, de az évek 
során a lánynak nem 
sikerül teherbe esni. 
Bár maga is titkolja, be-
lekeseredik a kudarcér-
zésbe és fontolóra veszi 
a válást. A fiú azonban 
harcba száll a szerel-

mükért. Az írónő kiválóan megírta a csalódottságtól, a 
vágyakozástól szenvedő nő érzéseit, mindezek kihatását 
a házasságára.

KIHALNI VESZÉLYES PODCAST 
SZABÓ BETTINA AJÁNLÁSÁVAL

Azért esett a választásunk erre a névre, mert már a címben is érzékeltetni 
szerettük volna, hogy az ökológiai válság elleni küzdelem elsősorban a sa-
ját, jól felfogott érdekünk, hiszen a válság legalább annyira fenyeget minket, 
embereket is, mint élőlénytársainkat. Az élet minden valószínűség szerint 
nem fog eltűnni a Föld bolygóról akkor sem, ha mi most a lehető legrosszabb 
döntéseket hozzuk. Az emberiség azonban könnyen olyan körülményeket te-
remthet a bolygón, melyeket éppen saját maga, az emberi faj nem lesz képes 
elviselni. Illetve, ha mégis képes lesz, akkor olyan körülmények között kell 
majd élnie, amit emberhez méltó életnek aligha nevezhetünk. A műsor tehát 
a jó emberi élet védelmét tekinti az egyik legfontosabb célnak.
A Kihalni Veszélyes podcastünket másodéves ELTE-n tanuló humánökológus 

hallgatók hozták létre. Nagyon sok helyről, különféle nézőpontokkal érkeztünk, ami egy sok tudományterületet felö-
lelő szak esetében kifejezetten nagy előny. Az ökológiai válság ugyanis jóval komplexebb probléma annál, mint amit 
egyetlen terület önmagában képes lenne kezelni. A természettudomány mellett a társadalom- és a bölcsésztudomány 
is helyet kell, hogy kapjon a megoldást kereső tudósok asztalánál. Sokfélék vagyunk és ígérjük, hogy vendégeink is 
igen sokfélék lesznek.
Elsődleges célunk a műsorral, hogy egyszerűen, közérthetően, de lehetőség szerint mégis tisztán és pontosan mutas-
sunk meg az ökológiai válságból eredő különféle problémákat és az azokra adható megoldási lehetőségeket. Műso-
runk kiemelt célja, hogy ne csak tájékoztassunk, hanem amennyiben ez lehetséges, cselekvési módókat is kínáljunk a 
hallgatóinknak. Akik így saját életükben a céltalan szorongást cselekvő erővé alakíthatják. Műsorainkban azt is igyek-
szünk majd bizonyítani, hogy a változásokat, melyeket eszközölnünk kell az ökológiai válság miatt, nem a lemondás 
jellemzi. Nyerhetünk egy tisztább, szabadabb, egyenlőbb, igazságosabb és élhetőbb világot.”
Az adások megtalálhatóak Spotify-on és a YouTube-on is.
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P É T E R - P Á L  N A P J A
SZÖVEG: EDELMAYER ANDREA

K I T E K I N T Ő

Nekünk, dunakilitieknek a Péter-Pál-nap nem csak az 
aratáskezdet jeles napját jelenti, hanem egy kicsit töb-
bet. Jó pár éve ehhez a június végi naphoz kötjük a falu-
napunkat is. Ismerjük meg hát kicsit, honnan is ered a 
Péter-Pál-napi hagyomány!
„Péter és Pál (tudjuk) nyárban
Összeférnek a naptárban”-írta Arany János „A fülemile” 
című, nem kevés humorral és iróniával fűszerezett köl-
teményében. 
Összeférnek, hiszen a két apostol a legenda szerint ezen 
a napon szenvedett vértanúhalált Kr.u. 67-ben Rómában, 
így lett aztán közös emléknapjuk. 
Az aratás kezdetéhez legalkalmasabb időpontot az év-
századok során kialakult népi megfigyelések alapján tűz-
ték ki.  A búza érésének szakaszait így határozták meg: 
Szent György-nap táján szárba indul a vetés, májusban 
kihányja a fejét, Vid napján abbahagyja a növekedést, 
Péter-Pálkor megszakad a töve. Így aztán szépen lassan 
összekötötték az apostolok emléknapját az aratás kezde-
tével. Sok helyen szentmisével indították a munkálato-
kat, amelyen a pap megáldotta a szerszámokat. Akkor is 

elkezdték a munkát, ha a gabona még nem volt teljesen 
érett, tettek egy-két jelképes kaszavágást. Arra azonban 
gondosan ügyeltek, hogy Újholdkor nem kezdtek, sőt 
a szerencsétlennek tartott pénteki napokon sem álltak 
neki. Kalákában dolgoztak, egymást segítve családtagok, 
szomszédok, rokonok. A kaszások rendet vágtak, mögöt-
tük a marokszedők sarlóval összeszedték a gabonát és az 
előre elkészített, gabonaszárból font kötélre tették. Kö-
tözés után a kévéket keresztekbe rakták. A jó kaszásnak 
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tekintélye volt a közösségben, a marokszedést pedig fő-
ként lányok, asszonyok végezték. Az idősebb asszonyok 
főztek otthon. Ilyenkorra mindig tartalékoltak füstölt 
húsokat, hogy a nehéz munkához tartalmasabb ebédet 
tudjanak küldeni. Befogták a gyerekeket is, az ő dolguk 
volt kiszállítani az ebédet a földekre, de vízhordónak is 
beállították őket. Akinek nem volt földje, elszegődött 
summásnak. Bérmunkában dolgozott vagy termésért, 
vagy pénzért.  Az aratás végén aztán aratókoszorút kö-
töttek, amelyet elvittek a gazda, vagy földbirtokos házá-
hoz. A valamit magára adó gazda megvendégelte ekkor a 
munkásait és táncos mulatságot rendezett.
A búza betakarítása az év egyik legfontosabb eseménye 
volt. Nehéz, verejtékes munka. Mi, akik csak a boltok 
polcáról emeljük le a kenyeret, el sem tudjuk képzelni, 
hogy ez milyen fáradsággal járt. Csodálkozva néztük 
nagyanyáinkat, amikor a késsel keresztet rajzoltak a 
vekni aljára, annak megszegése előtt. Ők aztán elmagya-
rázták, hogy a kenyér szent, hálát kell adnunk érte, meg 
kell tisztelnünk. És becsülni az embert, aki megdolgozott 
érte. 2019-ben bepillanthattunk kicsit ebbe a misztéri-

umba, amikor az Aratóünnepen megmutatták idős fa-
lubéliek, hogy is zajlott ez régen. A Péter-Pál-napi falu-
napon és Szent István-napján ismét megünnepelhetjük 
azt, amit a Miatyánkban naponta elimádkozunk: „Min-
dennapi kenyerünket add meg nekünk ma”…

Edelmayer Andrea

Sajtóközlemény

A dunakiliti Faluház energetikai felújítása
2022-2023

Dunakiliti Község Önkormányzatának 2022 év januárjában benyújtott nyertes pályázata a 
TOP Plusz 2.1.1-21 „Önkormányzati épületek energetikai korszerűsítése” tárgyú felhívás-
ra az 1993 évben átadott Faluház felújítására lezárult. A fejlesztésben a külső homlokzati 
hőszigetelés, külső nyílászárók cseréje, fűtéskorszerűsítés és akadálymentes mosdó ki-
alakítása megtörtént. Mindezek az energiafelhasználás csökkenését eredményezik majd 
a jövőben. A projekt a Széchenyi Terv Plusz program keretében valósult meg, 47,66 millió 
Ft vissza nem térítendő európai uniós támogatás segítségével. A munkálatok befejeződ-
tek. A faluközpont egy korszerű, megújult épülettel lett gazdagabb, ami nem mellékesen a 
„falu háza” is egyben. Az ide betérő látogatók modern irodákban intézhetik ügyeiket, vagy 
élvezhetik a szép színházterem biztosította környezetet. Az energetikai korszerűsítés 
eredményeként az önkormányzat a megtakarított összeget más fejlesztésekre, kulturális 
programokra fordíthatja. A beruházás 2023. április hónapban elkészült, a Faluház újra 
megnyitotta kapuit a lakosság előtt. Az irodákat birtokba vették a munkatársak és ügyfe-
lek. A hivatalos átadó ünnepségre 2023. június 24-én, a Falunapon kerül sor.

A projektről bővebb információt a www.dunakiliti.hu oldalon olvashatnak. 
További információ kérhető:
Kovács Andor Tamásné polgármester polgarmester@dunakiliti.hu e-mail címen
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A K I K T Ő L  F Á J Ó  S Z Í V V E L 
B Ú C S Ú Z U N K . . .

ÁRVAY ISTVÁNNÉ

TAKÁCS SÁNDOR

BORBÉLY VILMOS

HORVÁTH BÉLA (BUDAPEST)

Szakály Tamás április 24-én született. Szolnoki Zsuzsan-
na és Szakály Tamás első gyermeke.

Szakály Fruzsina és Szakály Zoé május 2-án jött a világ-
ra. Hess Ramóna és Szakály Ádám első kislányai.

S Z Ü L E T É S N A P
„Messze van a kicsi falum

a tornya ide már nem látszik.
Kisfalumnak utcáiban az akácfa

talán éppen most virágzik.
Szeretnélek harangszónál

Titeket még egyszer látni.”

Kálmán Ferenc (Fecsi) falunk szülötte 2023. július 22-én 
tölti be 94. életévét. Ha itthon élne, ő lenne a falu máso-
dik legidősebb embere Varga Béláné Irénke néni után. 
Egészségben, szeretetben él Németországban. Felesége, 
Hermine, februárban volt 89 éves. Két felnőtt lányuk, 
négy unokájuk és egy dédunokájuk van.
A Krónika Szerkesztősége szívből köszönti a Dunakilitin 
született Feri bácsit, aki jól értesült az itthoni esemé-
nyekről és rendszeres olvasója a Dunakiliti Krónikának.

A N Y A K Ö N Y V I  H Í R E K

 Buti Endréné 90 éves lett. Isten éltesse sokáig!
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ÜNNEPEDunakiliti

06.24.

A FALU

FALUHÁZ ÁTADÓ ÜNNEPSÉG

09.00 Faluház színházterem
	 •	A	Kiserdei	Óvoda	kisgyermekeinek	műsora
 • Szavalat
	 •	A	Dunakilitiért	Egyesület,	Rajka	és	Feketeerdő	Egyházközség	Vegyeskarának
       fellépése
	 •	Köszöntők,	házszentelés
	 •	Falureggeli	a	faluház	melletti	parkban

PÉTER-PÁL-NAPI FALUNAP

10.00 órától Sportpálya
 • Foci	utcabajnokság

15.00 órától Sportpálya
 • Kalandpálya	légvár,	játszópark	kicsiknek,	babasátor,	pingpongozási	lehetőség,	
			 			ismerkedés	a	Darts	játékkal
	 •	Lángos,	kürtős	kalács,	minifánk,	popcorn,	hotdog,	rántott	húsos	szendvics,		
	 			különleges	koktélok,	italok

16.45-től színpadi programok
 • 16.45 Polgármesteri	köszöntő,	megnyitó
	 •	17.00	Csudatáska	Társulat	gyermekkoncertje
	 •	18.00	Vacsoraszünet	
	 •	18.30	Csocsesz	mulatós	show-ja
	 •	20.00	Egyházi	Géza	és	Andrádi	Zsanett	musical	és	operett	slágereket	énekel
	 •	21.00	Tűzijáték
 • 21.30 Megapolis Omega Emlékzenekar koncertje
	 •	23.30	Nosztalgia	diszkó	Horváth	Bálinttal
	 •	03.00	Záróra

Szeretettel	várja	a	falu	
lakosságát	és	vendégeiket	

Dunakiliti	Község	
Önkormányzata.2023. 


